

论文摘要

中国有色金属学报

ZHONGGUO YOUSEJINSHUXUEBAO XUEBAO

第19卷 第7期 (总第124期) 2009年7月

 [PDF全文下载]  [全文在线阅读]

文章编号: 1004-0609(2009)07-1230-07

Cu坯料纯度对 $\text{Cu}_{46}\text{Zr}_{42}\text{Al}_7\text{Gd}_5$ 合金非晶形成能力与显微硬度的影响

谢致薇, 胡美贤, 陈国栋, 杨元政, 陈先朝, 白晓军, 苏佳佳

(广东工业大学 材料与能源学院, 广州 510006)

摘要: 采用铜模吸铸法制备直径为3 mm的 $\text{Cu}_{46}\text{Zr}_{42}\text{Al}_7\text{Gd}_5$ 块体非晶合金; 研究Cu坯料纯度对该合金非晶形成能力、热稳定性和显微硬度的影响。结果表明: 采用纯度较低的Cu坯料, 分别以25%和50%的比例替代纯度较高的Cu坯料后, 仍可制备直径为3 mm的非晶态合金; 当替代比例提高到75%或更高时, 合金呈现完全晶态相; 当替代比例为25%时, 合金的玻璃化转变温度为669 K, 晶化温度为749 K, 过冷液相区为80 K; 当替代比例为50%时, 合金的玻璃转化温度为684 K, 晶化温度为751 K, 过冷液相区为67 K; 两种替代比例(25%和50%)的合金经573 K保温1 h热处理后, 仍然保持非晶态结构; 当替代比例为25%时, 合金经673和773 K热处理后, 合金由基体及弥散分布于其上的第二相组成, 显微硬度明显提高; 当替代比例为50%时, 经673 K处理后, 合金由基体及不均匀弥散分布于其上的第二相组成, 显微硬度有所提高, 而经773 K处理后, 由第二相弥散分布于白色基体的白色区域和由细小白、灰两相混合组成的灰色区域组成, 显微硬度大幅度提高。

关键字: $\text{Cu}_{46}\text{Zr}_{42}\text{Al}_7\text{Gd}_5$ 合金; 块体非晶; 晶化热处理; 显微组织; 显微硬度; 纯度效应

Effect of copper billet purity on glass forming ability and microhardness of $\text{Cu}_{46}\text{Zr}_{42}\text{Al}_7\text{Gd}_5$ alloy

XIE Zhi-wei, HU Mei-xian, CHEN Guo-dong, YANG Yuan-zheng, CHEN Xian-zhao, BAI Xiao-jun, SU Jia-jia

(Faculty of Material and Energy, Guangdong University of Technology, Guangzhou 510006, China)

Abstract: A bulk amorphous $\text{Cu}_{46}\text{Zr}_{42}\text{Al}_7\text{Gd}_5$ alloy with a diameter of 3 mm was prepared by copper mould sucking cast. The effect of copper billet purity on the glass forming ability, thermal stability and microhardness of the alloy was studied. The bulk amorphous $\text{Cu}_{46}\text{Zr}_{42}\text{Al}_7\text{Gd}_5$ alloy with a diameter of 3 mm can be prepared using copper billet with lower purity to replace copper billet with higher purity in the proportion of 25% and 50%, while the alloy shows the characteristic of crystalline in the proportion of 75% or above. When the copper billet with higher purity is replaced with lower purity billet in the proportion of 25%, the glass transition temperature is about 669 K, the crystallization temperature is about 749 K and

the supercooled region is about 80 K. When the copper billet with higher purity is replaced with lower purity billet in the proportion of 50%, the glass transition temperature is 684 K, crystallization temperature is 751 K and supercooled region is 67 K. The alloys all keep amorphous structure after heat treatment at 573 K for 1 h. The alloys in 25% proportion crystallize after heat treatment at 673 and 773 K for 1 h, which consist of substrate and second fine phase and have higher microhardness. The alloys in 50% proportion also consist of substrate and second fine phase, and have higher microhardness after heat treatment at 673 K for 1 h. There are two kinds of microstructures after heat treatment at 773 K for 1 h, white area consists of substrate and second fine phase, and grey area consists of white phase and grey phase. The microhardness increases sharply.

Key words: $\text{Cu}_{46}\text{Zr}_{42}\text{Al}_7\text{Gd}_5$ alloy; bulk amorphous alloy; crystallize heat treatment; microstructure; microhardness; purity effect

版权所有：《中国有色金属学报》编辑部 湘ICP备09001153号

地 址：湖南省长沙市岳麓山中南大学内 邮编： 410083

电 话： 0731-88876765, 88877197, 88830410 传真： 0731-88877197

电子邮箱： f-ysxb@mail.csu.edu.cn